
Vzpomínka na naše Mengusovce

Jsou výročí slavná i neslavná, důležitá i nedůležitá, velká i malá, významná i zapomenutá, 
chtěná i nechtěná. No zkrátka všelijaká. A my jsme se jednoho z těchto výročí také dočkali. Je 
to už neuvěřitelných 30 let, co naši tehdejší představitelé Mečiar a Klaus pod stromem, jen tak 
v košilích, v zahradě vily Tugenhat,  se přetahovali o pilu  Jak to dopadlo, tak to dopadlo. Je 
samozřejmé, že z počátku bylo mnoho obav a mnohdy nedorozumění. Je jasné, že toto dění se 
taky bezprostředně týkalo našeho odboru KČT, který na Slovensku po dlouhá léta vlastnil pod 
Tatrami v obci Mengusovce  turistické zařízení. Díky porozuměni a vstřícnému jednání se 
změny v této  obci obešly bez  exesů a výstřelků.  A chata slouží bez jakékoliv újmy turistům 
dodnes. A není se co divit. Letos to bude už 55 let. Z našeho hlediska je to doba už dostatečně 
dlouhá. Podíváme-li se na naše hemžení z vrcholů hor, pak to není ani bleší převalení. A 
právě pohled na hory a pobyt uprostřed nich nás neustále a znovu láká.
Co může být krásnějšího než když ráno otevřeš okno, nebo vyjdeš pár krojů na zahradu a 
uvítá tě pohled na Gerlach.Nebo Slavkovský hrebeň. A při západu slunce, kdy se po kraji 
začínají rozkládat stíny, se Kriváň promění ve tvář odpočívajícího Indiána. A k tomu 
nepřeberné množství výstupů, přechodů, dobytí vrcholů i strmých sešupů s nepřehlédnutelnou 
spoustou nezapomenutelných pohledů.  Jsou dnes dosažitelná pohoří rozsáhlá, vrcholy hor  
vyšší, úbočí strmější. Tatry jsou však jenom jedny  a i po rozdělení státu pořád jakoby naše. 
Proto se každoročně do těchto míst vracíme.Je to prostě kus země k zamilování. Neváhejte 
a přijďte se podívat. Nebudete opravdu litovat a určitě se budete vracet, jako mnoho jiných. 
Provoz na tomto turistickém zařízení je bohužel jenom v letním období, ale pro odbor je to 
úvazek celoroční. Nejedná se jenom zajištění tohoto období, ale velmi důležité je zajistit 
přípravu na provoz nebo také uzavření celého objektu, opravy a ůdržbu. Nenavazuje pak 
přestávka. Musí se zajišťovat ihned  příští období jak personálně, tak i ohledně zlepšení 
prostředí. A věřte, že je to nepřeberné množství  hodin, kde každá ruka je velmi vítaná. 
Je potom velmi stresující, jestliže odejde neočekávaně  některý z aktivních pracovníků 
Což se nám v roce 2022 přihodilo. Opustil nás náhle náš místopředseda a dlouholetý správce
Ivoš Handl. Byl duší celého tohoto dění. Pod jeho vedením se chata zmodernizovala a 
prohlédla. Při ukončení provozu v minulém roce, členové pracovní skupiny  k uctění jeho 
památky zasadili v zahradě lípu. Jsme přesvdčeni, že se ujme a že bude připomínat jeho práci 
pro  KČT. 
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